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Vážení spoluobčané,

	 další	kalendářní	rok	se	chýlí	ke	konci.	Ještě	než	převezme	
svoji	vládu	ten	další	v	pořadí,	zkusím	zrekapitulovat,	co	se	u	nás	
stalo	za	poslední	dva	měsíce.

	 Na	Hynkově	se	nakonec	podařilo	instalovat	septiky	ke	všem	
domům,	u	kterých	to	letos	bylo	v	plánu.	Obrovské	poděkování	
za	 velmi	 odbornou,	 těžkou	 a	 mnohdy	 hodně	 špinavou	 práci	
patří	obecním	zaměstnancům	a	také	zaměstnancům	společnosti	
MODOS.	Rovněž	Vám	všem,	které	tyto	stavební	práce	zasáhly.	
Jsem	 opravdu	 rád,	 že	 tento	 nelehký	 úkol	 máme	 „skoro“	 za	
sebou	a	příští	rok	se	obecní	zaměstnanci	mohou	věnovat	jiným	
projektům,	 včetně	 pravidelné	 sezónní	 údržby.	 Obec	 ještě	 na	
jaře	 zajistí	 instalaci	 septiků	 u	 tří	 nemovitostí.	 K	 napojení	 10	
RD	na	okraji	Hynkova	obec	objedná	externí	firmu,	která	vzejde		
z	 poptávkového	 řízení.	 Stane	 se	 tak	 po	 vydání	 stavebního	
povolení.	
	 Dále	 se	 obecní	 zaměstnanci	 věnovali	 dosadbě	 a	 údržbě	
ovocných	 stromů	 za	 dálnicí,	 kde	 došlo	 v	 minulosti	 k	 jejich	
poškození	 ze	 strany	 zvěře.	 Celkem	 bylo	 vysázeno	 40	 nových	
ovocných	 stromů.	 Aby	 se	 podobná	 situace	 neopakovala,	 byl	
okolo	každého	nového	stromu	upevněn	kruh	z	lesnického	pletiva.	
K	výměně	uschlých	stromů	v	intravilánu	obce	přistoupila	také	
firma	pana	Ing.	Libora	Tandlera.	I	když	tyto	stromy	byly	sázeny	
s	kořenovým	balem,	některé	z	nich	bohužel	uschly.	
	 Dne	3.11.	 jsme	se	s	panem	místostarostou	zúčastnili	vyh-	
lášení	soutěže	odpadových	Oskarů	za	rok	2021.	Soutěž	pořádá		
a	výsledky	vyhlašuje	společnost	Arnika,	 společně	s	Olomouc-	
kým	 krajem.	 Naše	 obec	 se	 umístila	 v	 Olomouckém	 kraji	 na	
třetím	místě,	v	produkci	směsného	odpadu,	v	kategorii	obcí	od	
1000	 do	 5000	 obyvatel.	 V	 Příkazích	 se	 vloni	 vyprodukovalo	
130kg	směsného	odpadu	na	obyvatele.	Je	to	sice	pěkný	výsle-	
dek	v	porovnání	s	celorepublikovým	průměrem,	který	je	skoro	
200kg,	přesto	ještě	máme	co	zlepšovat,	neboť	obce	před	námi,	
Hustopeče	 nad	 Bečvou	 a	 Doloplazy,	 vyprodukují	 ročně	 méně	
než	100	kg	komunálního	odpadu	na	občana	za	rok.	Každopádně	
se	ukazuje,	že	motivační	systém	očipovaných	popelnic,	kdy	je	
u	nás	stanoven	poplatek	za	vysypanou	nádobu,	funguje,	neboť	
ještě	v	roce	2018	jsme	produkovali	211kg	na	osobu	a	rok.	Letos	
by	mohl	být	výsledek	zase	o	trochu	lepší,	ale	to	je	zatím	jenom	
odhad,	 protože	 nemáme	 k	 dispozici	 údaje	 za	 poslední	 vývoz,	
jenž	se	uskuteční	před	koncem	roku.	Společnost	Arnika	má	na	
svém	webu	a	vlastně	i	na	diplomu,	který	jsme	VŠICHNI	obdr-	
želi,	heslo	k	zamyšlení:	„Nejlepší	odpad	je	ten,	který	nevznikne“.

	 V	krátkosti	bych	se	vrátil	ke	dnu	26.11.,	kdy	před	Záložnou		
a	v	jejích	útrobách,	po	dvouleté	pauze,	proběhly	další	Předvánoční	
Příkazy.	Jednalo	se	už	šestý	ročník.	Z	mého	pohledu	nejzdařilejší,	
čemuž	odpovídala	i	největší	návštěvnost,	jakou	jsme	kdy	zažili.	

Chtěl	 bych	pochválit	 všechny	 a	poděkovat	 všem,	 co	 tuto	 akci	
zajišťovali,	za	skvěle	zvládnutou	organizaci.	Bez	jejich	pomoci	
a	 snahy	 vytvořit	 slavnostní	 den	 pro	 ty,	 co	 přijdou,	 by	 nebylo	
možné	takovou	rozsáhlou	akci	pořádat.	Členové	kulturní	komi-	
se	vyzdobili	velký	sál,	spolky,	senioři	a	škola	pro	nás	připravili	
spoustu	 různých	 dobrot	 na	 jídlo	 i	 na	 pití.	 Veliké	 poděkování	
patří	 rovněž	 obecním	 zaměstnancům,	 kteří	 zajistili	 veškeré	
potřební	 zázemí	 a	 servis	 pro	 prodejce	 na	 sále	 i	 stánkaře	 na	
návsi.	 Slavnostní	 atmosféru	 doplňovala	 skvělá	 country	 kapela	
Wagon.	Přišli	nejen	místní,	ale	také	spousta	přespolních.	Třeba	
je	 nalákala	 i	 možnost	 návštěvy	 Hanáckého	 muzea	 s	 ukázkou	
vánočních	obyčejů	a	možná	chtěli	jen	zažít	adventní	atmosféru	
u	nás	na	vsi.	Ať	tak,	či	onak,	rádi	jsme	je	tu	viděli	a	budeme	ještě	
radši,	když	k	nám	zase	zavítají	a	podpoří	činnost	našich	spolků.	
Ty	byly	připraveny,	 co	 se	 týká	občerstvení	a	dobré	nálady,	na	
jedničku	s	hvězdičkou.

	 Jménem	všech	obecních	zaměstnanců,	zastupitelů	i	jménem	
svým	 bych	 Vám	 chtěl	 popřát	 poklidný	 adventní	 čas,	 šťastné,	
radostné	a	veselé	Vánoce	a	příjemné	vykročení	do	nového	roku	
2023.

Jarek Sívek - starosta
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Co se dělo ve škole a školce

Dýňobraní  s lampionovým průvodem
	 Vše	začalo	svozem	dýní	do	školy.	Pan	Ing.	Jaroslav	Sauer		
a	 pan	 Miloslav	 Novák	 nám	 darovali	 dýně,	 které	 jsme	 s	 naši-	
mi	 žáky	 přepravili	 na	 vozíku	 do	 školy.	 Pro	 každou	 třídu	 byla	
přichystána	velká	dýně,	kterou	si	žáci	mohli	vyřezat,	vyzdobit,	
pomalovat	nebo	jí	dát	jinou	krásnou	podobu.	Dýně	jsme	vystavili	
před	školou,	aby	nás	ochránily	před	zlými	duchy.
	 Lampionový	 průvod	 začal	 po	 setmění.	 Letos	 ho	
vedla	 družina	 poníků	 s	 krásně	 zdobeným	 vozem	 manželů	
Hrabčíkových	z	Nákla.	Děti	byly	nadšené	osvíceným	povozem	
a	nejraději	by	se	všechny	svezly.	Po	příchodu	průvodu	na	hřiště	
nás	 čekala	 dobrodružná	 stezka	 odvahy.	 V	 lesíku	 za	 hřištěm,	
kde	svítila	světýlka,	plnily	děti	strašidelné	úkoly.	U	posledního	
stanoviště	 za	 kapličkou	 čekala	 na	 odvážlivce	 malá	 odměna.		
V	areálu		mohly	děti	tvořit		a	vyrábět	dýně	do	soutěže	o	nejhezčí	
a	nejstrašidelnější	dýni.	Porota	měla	těžké	rozhodování,	a	proto	
po	zásluze	odměnila	všechny.
	 Během	 celého	 odpoledne	 bylo	 připraveno	 bohaté	 občer-	
stvení,	 které	 připravili	 zaměstnanci	 školy	 ve	 spolupráci	 s	 ro-	
diči.	Teplý	punč	a	čaj,	párky	v	rohlíku	a	dobroty	napečené	od	
maminek	a	babiček.	Mezi	sladkými	zákusky	byly	i	jednohubky,	
šneci	a	tlačenka.	Všem	moc	chutnalo.	
	 Poděkování	patří	panu	Sauerovi	a	panu	Novákovi	z	Nákla	
za	 poskytnuté	 dýně,	 rodičům	 za	 dobroty	 a	 jejich	 prodej,		
pracovnicím	 kulturní	 komise	 za	 tvoření	 s	 dětmi	 a	 všem,	 kteří		
s	námi	strávili	pěkné	odpoledne.
	 Výtěžek	z	této	akce	bude	použit	na	činnost	dětí	v	mateřské	
a	základní	škole.

Mgr. Eva Zvěřová

Předvánoční Hynkov a Příkazy
	 V	 pátek	 25.	 listopadu	 žáci	 Základní	 školy	 Příkazy	
předvedli	 na	 Hynkově	 své	 pěvecké	 vystoupení	 společně	
s	 recitací	 vánočních	 básní,	 které	 doprovodilo	 slavnostní	
rozsvícení	 nazdobené	 kapličky.	 O	 den	 později,	 26.lis-	
topadu,	 své	 vánoční	 vystoupení	 prezentovali	 také	 na	
Předvánočních	 Příkazích	 při	 příležitosti	 rozsvícení	 vánočního	
stromečku.	 Příchozí	 si	 zde	mohli	 pochutnat	 také	na	 čerstvých	
domácích	vaflích	od	našich	žáků	nebo	si	od	nich	na	obličej	nechat	
namalovat	obrázek	s	vánoční	tematikou.	Nejen	vystoupení,	ale	
také	 malování	 na	 obličej	 i	 možnost	 pochutnat	 si	 na	 čerstvých	
vaflích,	sklidily	velký	úspěch.

Mgr. Jana Nováková

Projektový den v Nákle
	 Přišli	jsme	do	místnosti,	kde	jsme	byli	celou	dobu.	Udělali	
jsme	 si	 placky	 se	 jménem.	Sedli	 jsme	 si	 do	kruhu	a	hráli	 hru	
BANG,	 PIF,	 PAF!	 Jakmile	 jsme	 dohráli,	 tak	 jsme	 si	 vybrali	
kartičku	 a	 sedli	 si	 do	 kruhu.	 Každý	 říkal,	 co	 měl	 napsaného	
na	kartičce.	Všem	bylo	jasné,	koho	si	vylosoval.	Nastala	práce	
ve	 dvojicích.	 Já	 jsem	 měla	Vendu.	 Dostali	 jsme	 papír	 s	 čísly		
a	 písmeny,	 který	 jsme	 nechali	 na	 lavici	 a	 šli	 hledat	 odpovědi		
k	mikroskopům.	Bylo	to	moc	jednoduché.

Lucie, 5. třída

	 Hráli	 jsme	 hru	 BANG,	 PIF,	 PAF!	 S	 panem	 učitelem	
Michalem	 a	 suchým	 ledem	 byla	 zábava.	 Ochutnávali	 jsme	
zmražené	hroznové	víno.	Pracovali	jsme	s	mikroskopy.	Na	WC	
u	kluků	byla	díra	ve	dveřích.	Byli	tam	dva	papoušci.	Moc	mě	to	
bavilo.

Lukáš, 5. třída

	 Šli	jsme	do	Nákla	pouze	pátá	třída.	Hned	na	začátku	jsme	
si	 udělali	 odznaky	 se	 jménem.	 Následovala	 poznávací	 hra	
BANG,	PIF,	PAF!	Rozdělili	jsme	se	do	dvojic	a	začali	pracovat	
s	 mikroskopy.	 Hledali	 jsme	 odpovědi	 na	 otázky.	 	 Pan	 učitel	
nám	donesl	suchý	led,	se	kterým	jsme	dělali	pokusy.	Ochutnali	
jsme	zmražené	hroznové	víno.	Moc	mě	zaujaly	jejich	záchody,	
protože	ve	dveřích	byla	díra	a	skříňka	č.	55	s	Taryho	nálepkou.

Milan, 5. třída

	 Celá	 naše	 5.	 třída	 se	 na	 tento	 den	 těšila.	 Šli	 jsme	 tam	
dlouhou	cestou.	Není	divu,	že	nás	netrpělivě	vyhlíželi.	Učil	nás	
pan	učitel	Michal	Rus,	který	donesl	suchý	led.	Drželi	 jsme	ho		
v	ruce	-	štípal	nás.	Zahráli	jsme	si	hru	a	pracovali	s	mikroskopy.	
Vyplňovali	 jsme	 super	 list.	 Byli	 jsme	 spolu	 ve	 dvojici.	 Pak	
jsme	 se	 rozloučili.	 Bavilo	 nás	 to.	 Zážitek	 dne	 -	 na	 WC	 měli	
prokopnuté	dveře.	

Ondřej a Jakub, 5. třída

	 V	Nákle	 jsme	začali	hraním	seznamovací	hry.	Následoval	
výběr	 kartičky	 s	 hádankou,	 která	 nám	 určila	 kamaráda	 do	
dvojice.	 Dostali	 jsme	 listy,	 na	 kterých	 bylo	 číslo	 a	 písmeno.	
Pomocí	 mikroskopů	 jsme	 hledali	 správnou	 odpověď.	 Tajenka	
zněla:	„SUCHÝ	LED“.	Dělali	jsme	různé	pokusy.	Vložili	jsme	
do	něj	hroznové	víno,	které	jsme	pak	snědli.	Moc	se	mi	to	líbilo.

Adéla,	5.	třída

	 Celá	 naše	 třída	 šla	 do	 Nákla.	 U	 vchodu	 nás	 čekala	 paní	
učitelka,	která	nás	vedla	do	šaten.	Tam	jsme	se	vyzuli,	vysvlékli	
a	šli	jsme	nahoru	do	patra.	Hráli	jsme	seznamovací	hry.	Během	
práce	 s	 mikroskopy	 jsem	 pracovala	 se	 Sašou.	 Společně	 jsme	
hledali	odpovědi	na	otázky.	Viděli	jsme	zajímavé	věci.

Kateřina, 5. třída

Záložka do knihy spojuje školy
	 Měsíc	říjen	je	od	roku	2008	Mezinárodním	měsícem	škol-	
ních	 knihoven.	 K	 této	 příležitosti	 vyhlásil	 Národní	 institut	
vzdělávání	 a	mládeže	v	Bratislavě	 společně	 s	Knihovnou	 Jiří-	
ho	Mahena	v	Brně	13.	 ročník	česko-slovenského	projektu	pro	
základní	 školy	a	osmiletá	gymnázia	Záložka	do	knihy	spojuje	
školy:	Můj	 literární	příběh	čeká	na	Tvé	přečtení.	Žáci	 třetího,	
čtvrtého	 a	 pátého	 ročníku	 ZŠ	 Příkazy	 se	 stali	 jeho	 součástí.		
V	hodinách	českého	jazyka	a	výtvarné	výchovy	vytvořili	pro	své	
zahraniční	 vrstevníky	 z	 partnerské	 ZŠ	 Jána	 Smreka	 (Melčice-
Lieskové)	 záložky	 do	 knih	 s	 tipem	 na	 své	 oblíbené	 knížky.	
Hotové	záložky	společně	s	upomínkovými	předměty	jsme	s	ra-	
dostí	odeslali	a	netrpělivě	čekali	na	odezvu.	Obsah	příchozího	
balíčku	 nám	 přiblížil	 nejen	 slovenský	 jazyk,	 ale	 také	 historii	
jejich	 obce	 a	 školy	 či	 práci	 jednotlivých	 žáků.	 Naší	 odměnou	
není	pouze	diplom	o	účasti	na	česko-slovenském	projektu,	ale	
také	získání	nových	kamarádů.	Společně	jsme	začali	psát	dopisy.	
Přátelství	totiž	nemá	hranice!

Mgr. Lenka Kaprálová

Mikuláš u nás ve škole
	 Mikuláš	byl	v	naší	škole	s	čertem	a	andělem.	Čert	byl	jenom	
jeden,	anděl	 též	jeden.	Jako	první	šli	k	prvňákům,	nakonec	šli		
k	 nám.	Vyfotili	 jsme	 se	 s	 Mikulášem,	 čertem	 a	 andělem.	 Pak	
jsme	je	viděli	v	okně,	jak	šli	ke	školce.

Maruška Přidalová

	 V	 naší	 škole	 byl	 Mikuláš	 i	 letos.	 Začalo	 to	 tak,	 že	 5.12.	
druhou	 hodinu	 jsme	 uslyšeli	 zvonění	 venku,	 z	 otevřeného	
okna.	 O	 přestávce	 jsme	 slyšeli	 zvonění	 znovu,	 ale	 ve	 škole.	

www.prikazy.cz
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Dýňobraní

Předvánoční čas v MŠ

Projektový den v Nákle

Třetí	hodinu	k	nám	přišli	druháci	a	měli	jsme	čtení	a	psaní.	Pak	
přišli	anděl,	Mikuláš	a	čert.	Řekli	jsme	básničku	a	dostali	jsme	
nadílku.	Nakonec	jsme	se	vyfotili.

Alžbětka Vachutková

	 Jako	každý	rok	u	nás	ve	škole	byl	Mikuláš.	Slyšeli	jsme,	jak	
bouchal	na	dveře	a	štěrchal	řetězy.	Potom	si	otevřeli	dveře	a	byli	
u	nás.	Čert	nestrašil	a	anděl	neměl	svatozář.	Ale	stejně	to	bylo	
zábavné.	

Daník Petrskovský žáci 3. ročníku

Předvánoční čas v mateřské škole
	 Děti	předškolního	věku	začaly	předvánoční	čas	slavit	zcela	
netradičně	-	zahájením	plaveckého	výcviku.	Od	konce	listopadu	
naši	předškoláčci	jezdí	každý	pátek	na	předplavecký	výcvik	do	
Uničova.
	 Nejen	předškoláčci,	ale	také	malé	děti	se	na	Vánoce	začaly	
velmi	těšit.	V	mateřské	škole	jsme	nacvičili	dramatizaci	Vánoční	
pohádky,	 kterou	 mohli	 vidět	 nejen	 rodiče,	 ale	 také	 zbytek	
návštěvníků	Předvánočních	Příkaz.	Na	předvánočním	jarmarku	

Mikuláš u nás ve škole

Foto k čl. „Seniorky na předvánoční akci

- Pokračování na str. 4 -
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Nezapomeň

Nezapomeň	dívat	se	dopředu,
ale	také	se	ohlížet	za	myšlenkami	kupředu,

v	rukou	svět	držet,
být	vždy	rychlejší,	ale	stále	ve	střehu,
být	dokonalejší,	nikdy	nedělat	sluhu,

do	všeho	chtít	vidět,	ale	chovat	se	opatrně,
na	znalostech	sedět,	užívat	je	mistrně,

být	vždy	nápomocný	tam,	kde	je	potřeba,
umět	být	přejícný	při	krájení	chleba.

Marcela Prázdná

jsme	 s	 našimi	 dětmi	 vystoupili	 s	 touto	 krásnou	 pohádkou,	
ale	 také	 jsme	 se	 zúčastnili	 prodeje	 vánočního	 zboží.	 S	 dětmi	
jsme	 připravili	 velmi	 krásné	 dekorace	 ze	 šišek,	 z	 keramiky	 či	
ponožek.	Děti	také	v	mateřské	škole	upekly	cukroví	určené	na	
tento	jarmark.	
	 V	mateřské	škole	se	také	na	Vánoce	pilně	připravujeme,	ať	
už	se	jedná	o	vyzdobení	mateřské	školy,	pečení	cukroví,	poslech	
a	zpěv	koled	nebo	také	zdobení	stromečku.	Ve	školce	nás	také	
navštívila	známá	trojka	-	Mikuláš	s	andělem	a	čertem,	od	kterých	
děti	dostaly	krásné	mikulášské	balíčky.	
	 Společně	s	dětmi	bychom	všem	chtěli	popřát	krásné	Vánoce,	
plné	pohody,	legrace	a	krásný	nový	rok	2023!	

Přeje kolektiv a všechny děti z mateřské školy!

Seniorky na předvánoční akci

	 Po	 nucené	 covidové	 pauze	 se	 opět	 v	 Příkazích	 uspořádal	
předvánoční	jarmark	v	prostorách	a	okolí	hotelu	Záložna.	Mnoho	
prodejců	na	velkém	sále	hotelu	nabízelo	návštěvníkům	pestrou	
nabídku	především	vánočních	dekorací	a	drobných	dárků.	Místní	
spolky	 zajistily	 bohatou	 škálu	 občerstvení.	 Na	 zabijačkových	
specialitách,	výborném	guláši,	uzeném	a	klobásách	si	příchozí	
velmi	 pochutnali.	 Nechyběl	 samozřejmě	 ani	 vánoční	 punč.	
V	 předsálí	 hotelu,	 v	 prostorách	 šatny	 prodávaly	 učitelky	
místní	 školy	 a	 školky	 čaj,	 kávu	 a	 také	 lahodný	 punč.	A	 hned	
ve	 vedlejším	 okénku	 byly	 naše	 seniorky	 s	 doma	 vyrobeným	
štrúdlem	a	vánočním	cukrovím.	Členky	seniorklubu	byly	letos	
pilné	a	přinesené	množství	jejich	sladkých	dobrot	bylo	opravdu	
veliké.	 Počet	 návštěvníků	 této	 akce	 byl	 obrovský,	 a	 i	 přes	
značné	množství	napečených	sladkostí	byl	stánek	v	odpoledních	
hodinách	zcela	vyprodán.	Všem	seniorkám	musím	poděkovat	za	
ochotu	něco	doma	připravit	a	poděkovat	samozřejmě	i	několika		
z	 nich,	 které	 prodej	 zajišťovaly.	 Děkuji	 vedení	 obce	 a	 jeho	
kulturní	komisi	za	uspořádání	a	organizaci	této	zdařilé	akce.
	 Závěr	roku	se	nezadržitelně	blíží.	Po	nucených	omezeních	
v	 minulém	 roce	 jsme	 mohli	 opět	 v	 klidu	 vychutnávat	 advent		
a	těšit	se	na	silvestrovské	oslavy	a	po	přelomu	roku	na	tradiční	
plesy.	 I	klub	seniorů	bude	mít	předsilvestrovské	odpoledne	na	
malém	sále	hotelu	ve	čtvrtek	29.	prosince	od	14	hodin.	Hudba	
a	 pohoštění	 budou	 opět	 nachystány.	 Tak	 zvu	 všechny	 aktivní	
důchodce.
	 Za	celý	seniorklub	přeji	všem	občanům	Příkaz	a	Hynkova	
klidné	 a	 pohodové	 prožití	 vánočních	 svátků	 a	 v	 příštím	 roce	
2023	hlavně	zdraví	a	veselou	mysl.

Jaromír Tomanec

Národopisný soubor PANTLA, z.s.,

I když to tak možná nevypadá, tak stále existujeme.

	 Naposledy	 jsme	 do	 obecního	 zpravodaje	 dali	 příspěvek	
v	 červenci	 roku	 2020.	 Tedy	 roku	 osudového,	 který	 prakticky	
každému	 razantně	 zasáhl	 do	 jeho	 života,	 a	 to	 bez	 ohledu,	 že	
se	 jedná	 o	 jednotlivce	 nebo	 o	 skupinu.	 Tak	 i	 náš	 spolek	 jako	
všechny	 ostatní,	 začal	 pociťovat,	 co	 to	 znamená	 všechny	 své	
aktivity	prakticky	utlumit.
	 A	 tak	 jsme	 v	 roce	 2020	 měli	 naposledy	 vystoupení	 25.6.	
2020,	kdy	jsme	v	rámci	Vernisáže	v	Hanáckém	muzeu	v	příro-	
dě,	Příkazy,	která	byla	 tematicky	nazvaná	O	včelách	a	 lidech,	
předvedli	ukázku	hanáckých	zpěvů,	her	i	tanců.
	 Do	konce	roku	2020	se	již	žádné	vstoupení	nezrealizovalo.	
Kultura	a	prakticky	veškerý	běžný	život	šel	do	značného	útlumu.
	 Rok	2021	nebyl	o	moc	lepší.	Byl	to	navíc	rok,	kdy	náš	spolek	
málem	přišel	i	o	svého	předsedu.	Bylo	velkou	radostí	všech,	že		
i	když	se	akce	veřejně	konat	nemohly,	děti	spolu	se	svými	rodiči,	
díky	výpočetní	technice	daly	jasně	najevo,	že	zejména	na	jarní	
zvyklosti	nezapomínají.	A	tak	se	na	facebookové	stránce	spolku	
objevily	 fotografie,	 kde	 jsme	 si	 připomněli	 velikonoční	 zvyky	
(vynášení	 Smrtky,	 i	 přípravu	 litečka).	Velkou	 radostí,	 alespoň	
pro	mne	osobně,	bylo,	že	se	podařilo	zrealizovat	 i	22.	slet	ča-	
rodějnic,	 sice	 virtuálně,	 ale	 díky	 jediné	 přihlášené	 čarodějnici	
tak	tento	ročník	proběhl.
	 Prakticky	k	obnovení	chodu	našeho	spolku	přispěl	projekt	
Projektových	 dnů,	 který	 byl	 našemu	 spolku	 nabídnut	 MAS	
Moravská	cesta,	z.	s.	(dále	jen	„MAS“),	za	což	musím	osobně	
všem	 děvčatům	 v	 MAS	 poděkovat.	A	 protože	 projektové	 dny	
umožňovaly	„klubovou“	práci	s	dětmi,	kdy	se	v	rámci	jednoho	
dne	naučily	něco	zajímavého,	byla	to	velká	výzva,	kterou	jsme	
prakticky	dobře	uchopili.	Již	o	prázdninách	tak	proběhl	den	na	
téma	Výroba	velikonočních	propriet.	Další	projektové	dny	pak	
probíhaly	po	dobu	dalšího	půl	 roku,	než	byl	dotační	program,	
z	 kterého	 byly	 projektové	 dny	 financovány,	 ukončen.	 Děti	 si	
tak	 vyzkoušely	 tvoření	 na	 tato	 témata:	 Velikonoční	 pečení		
a	kraslice,	a	to	na	novodobé	i	tradiční	způsoby,	Pečení	a	výroba	
vánočních	 ozdob,	 opět	 tradičních	 i	 netradičních,	 Výroba	
vánočních	propriet.	Po	Novém	roku	děti	velmi	zaujal	projektový	
den	Brambory	hravé	a	zdravé,	který	byl	pro	děti	velkou	výzvou,	
kdy	 si	 každé	 z	 nich	 vyrobilo	 svůj	 vlastní	 bramborák.	 Pak	
jsme	se	na	chvilku	vrátili	k	ruční	tvořivosti,	kdy	děti	vyráběly		
z	papíru,	a	to	buď	čistě	bílého	či	papírů	barevných,	kdy	se	pustily	
do	výroby	karnevalových,	ale	i	masopustních	masek.	Prakticky	
na	přání	dětí	byl	další	den	opět	náročnější,	a	tak	jak	byly	hravé		
a	zdravé	brambory,	zvolili	jsme	tentokrát	za	hlavní	téma	vejce.	
Každé	 z	 dětí	 si	 tak	 vyrobilo	 své	 vlastní	 palačinky.	 Pak	 přišel	
konec	projektovým	dnům,	ale	ani	nám	to	nevadilo	a	udělali	jsme	
si	další,	kdy	hlavním	tématem	byla	jablka;	ta	byla	využita	jako	
razítka,	ale	hlavním	tahákem	bylo	pečení	jablečných	štrúdlů.
	 Mezi	výše	uvedenými	projektovými	dny	 jsme	zrealizovali		
i	naši	3.	členskou	schůzi,	která	byla	zároveň	volební,	a	 tak	na	
další	4	roky	bylo	zvoleno	aktuální	vedení	spolku.	Za	předsedu	
spolku	 byl	 zvolen	 Mgr.	 Petr	 Ošťádal,	 který	 zároveň	 oznámil,	
že	 je	 to	 jeho	poslední	volební	období,	 neboť	po	 jeho	uplynutí	
plánuje	ukončení	aktivní	činnosti.
	 Jako	odměna,	byly	ke	konci	 roku	zrealizovány	dva	výlety	
pro	 děti,	 a	 to	 návštěva	 svíčkárny	 SoyCa	 v	 Olomouci	 a	 poté		
i	vánočních	trhů	v	Olomouci.

- Pokračování ze str. 3 -
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-	 za	nevšední	doplněk	Valentýka	Hřivnová,	Nela	Recová,	Julie	
Husáková,	Viktorka	Hildebrand	a	Stela	Zakopalová

V	rámci	hodnocení	dotazníků	uspěli:
-	 za	jméno	Antonín	Ponížil
-	 za	skutek	Helena	Steigerová
-	 za	sídlo	Bohdan	Novotný	

Tituly	MISS
MISS	2022	-	Sympatie	 Luisa	Myslivečková
MISS	2022	-	Malá	čarodějnice	 Daniela	Hudečková
MISS	2022	-		 	 Valentýnka	Hřivnová
		 	
Zvláštní	cena	od	MISS	2020	 Pavla	Kubínová
Zvláštní	cena	od	MISS	2021	 Tereza	Pastorková

Zvláštní	cena	Hlavní	čarodějnice	-	Karolína	Biháryjová

Tak	a	 teď	už	 se	 jen	 těšit	na	24.	 ročník,	který	by	se	měl	konat		
30.dubna	2023	opět	v	Mezicích	na	hřišti.
	 Před	koncem	školního	roku,	v	květnu,	 jsme	se	zapojili	do	
reklamního	spotu	MAS	a	počátkem	tohoto	školního	roku,	v	září,	
jsme	se	účastnili	slavnostního	průvodu	v	rámci	oslav	v	Mezicích.

	 A	 co	 nás	 letos	 ještě	 čeká?	 26.11.2022	 Vánoce	 v	 Muzeu		
v	 přírodě	 Příkazy,	 kde	 si	 připomeneme	 pár	Vánočních	 zvyků		
a	tradic.

Aktuální	informace	naleznete	na	našich	internetových	stránkách	
www.pantla.cz.

Mgr. Petr Ošťádal
Předseda spolku NS PANTLA, z.s.

	 Letošní	 rok	 už	 byl	 tak	 trochu	 v	 původních	 zvyklostech		
a	v	našich	tradičních	akcích:
3.4.	2022	jsme	vynesli	Smrtku	v	Příkazích
9.4.	2022	jsme	předvedli	Velikonoční	program	v	Muzeu	v	Litovli
10.	4.	2022	jsme	si	připomněli	zapomenutý	zvyk,	a	to	chození	
s	 litečkem	 v	 Nákle,	 kde	 jsme	 v	 samém	 závěru	 doplnili	 již	
existující	Velikonoční	 strom	 o	 takové	 množství	 velikonočních	
kraslic,	 že	 jich	 tam	 nakonec	 bylo	 přesně	 139.	Velkou	 radostí	
bylo,	že	si	velikonočního	stromu	na	Okolisku	všimli	i	novináři	
a	 tento	 strom	 byl	 medializován,	 o	 čemž	 se	 můžete	 přesvědčit	
na	našich	internetových	stránkách	(www.pantla.cz),	kde	máme	
hned	v	úvodu	přehled	odkazů	na	média	a	 tam	najdete	články,	
kde	se	o	nás	píše.

	 No	 a	 pak	 přišlo	 velké	 očekávání,	 jestli	 a	 jak	 se	 po	 dvou	
virtuálních	 ročnících	 podaří	 zrealizovat	 další	 ročník	 Sletu	
čarodějnic	v	Mezicích,	a	to	30.	4.	2022.
A	jak	23.	slet	čarodějnic	v	Mezicích	dopadl?	Kdo	tam	byl	osobně	
či	sleduje	naše	internetové	stránky,	tak	určitě	ví,	jak	slet	dopadl?	
Celkem	bylo	zaevidováno	114	čarodějnic.	Sice	historický	rekord	
(129)	nepadl,	 ale	po	dvouletém	covidovém	půstu	 to	za	 rekord	
považovat	lze.	A	tak	jen	pro	připomínku	předkládáme	výsledky:
Nejdříve	byly	předány	ceny	výhercům	virtuálních	ročníků,	a	to	
za	rok	2020:
Výsledky	virtuálního	ročníku
MISS	2020	-	Sympatie	 	 Matěj	Kubín
MISS	2020	-	Malá	čarodějnice	 Pavla	Kubínová
MISS	2020	 	 	 Petra	Kubínová
		 	
Zvláštní	cena	Hlavní	čarodějnice	Matěj,	Pavla	a	Petra	Kubínovi	
za	rok	2021:
Výsledky	virtuálního	ročníku
MISS	2021	-	absolutní	vítězka	 Lenka	Halouzková	a	pak	už	
následovalo	vyhlášení	výsledků	za	rok	letošní,	tedy	za	rok	2022:

Čarodějnický	X-boj:
-	 Hod	koštětem	=	 Bohdan	 Novotný,	 Lenka	 Halouzková		
	 	 a	Kryštof	Říma
-	 Skok	přes	koště	=	 Nela	 Recová,	 Dominik	 Rec	 a	 Valinka		
	 	 Zakopalová
-	 Tanec	s	koštětem	=	 Barborka	Hejdová,	Míša	Hegerová	a	Li-	
	 	 linka	Lubacová
-	 Slalom	s	koštětem	=	 Luisa	 Myslivečková,	Amálka	 Koupilo-	
	 	 vá	a	Nikol	Hudečková
V	hodnocení	kostýmu	si	svou	cenu	převzali:
-	 za	vlasy	Veronika	Tisoňová
-	 za	nos	Maruška	Prudilová
-	 za	obličej	Petra	Kubínová
-	 za	oděv	Viktorie	Kadlecová
-	 za	náhrdelník	Tereza	Pastorková
-	 za	obuv	Veronika	Tisoňová
-	 za	barevnost	Sonička	Hausknechtová
-	 za	pohádkovost	Helena	Steigerová
-	 za	koště	Bohdan	Novotný
-	 za	zvířátko	Valentýnka	Hřivnová
-	 za	chůzi	Lenka	Halouzková
-	 za	čarodějného	muže	David	Zakopal
-	 za	záhadnost	Veronika	Tisoňová
-	 za	extravagantnost	Veronika	Tisoňová,	Bohdan	Novotný	a	He-	
lena	Steigerová

Z činnosti TJ Sokol Příkazy

	 Na	konci	kalendářního	roku	se	ještě	v	krátkosti	ohlédneme	
za	podzimem.	Do	soutěže	mužů	v	nové	sezóně	nastoupila	dvě	
naše	 družstva.	 „A“	 mužstvo	 po	 vedením	 Pavla	 Rückera	 obsa-	
dilo	v	okresním	přeboru	krásné	4.místo	s	36	body	a	jen	malou	
ztrátou	5	bodů	na	prvního	v	tabulce.	„B“	mužstvo,	které	má	na	
starosti	 trenér	Jiří	Peřina,	v	tabulce	III.	 třídy	obsadilo	6.	místo		
s	27	body.	Do	soutěží	se	zapojili	i	naši	benjamínci,	také	v	počtu	
dvou	 družstev.	 Na	 našem	 hřišti	 odehrály	 svá	 soutěžní	 utkání		
i	mladší	a	starší	žákyně	SK	Sigma	Olomouc.	Poděkování	patří	
všem	hráčům,	trenérům,	pořadatelům,	rodičům	a	fanouškům	za	
krásně	zvládnutou	podzimní	část.	
	 I	tento	rok	se	konal	mikulášský	volejbalový	turnaj.	Tentokrát	
za	účasti	jedenadvaceti	hráčů.	Na	prvním	místě	se	umístil	tým	
ve	složení	Petr	Moural,	Martina	Mouralová	a	Petr	Peřina.	Druhé	
místo	Mira	Dostál,	Romana	Střítecká,	Zbyněk	Vlk	a	třetí	místo	
Eva	 Prázdná,	 Lenka	 Večeřová	 a	 jejich	 střídající	 spoluhráči	
Radek	Dostál,	Pavel	Prázdný	a	Laďa	Polívka.	
	 Blíží	se	nám	lednová	plesová	sezóna,	tradiční	sokolský	ples	
proběhne	v	sobotu	28.1.2023,	k	tanci	bude	hrát	skupina	ROXY.		
O	 den	 později,	 v	 neděli	 29.1.2023,	 se	 pobaví	 i	 vaše	 děti	 na	
dětském	karnevalu,	o	program	se	postará	šašek	Viky.	Na	všechny	
naše	akce	jste	srdečně	zváni.	

Za TJ Sokol Příkazy Kateřina Hrubá
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Tu	zahájilo	Rusko	s	cílem	vyměnit	prozápadní	vládu	Ukrajiny,	
která	by	ráda	zemi	dovedla	do	EU	a	NATO	za	proruskou.	Putino-
vi	jeho	poradci	zřejmě	tvrdili,	že	to	nebude	problém,	že	Ukrajin-	
ci	je	budou	s	nadšením	vítat.	Ale	nevítali	a	Rusům	se	postavili.	
Putin	 místo	 toho,	 aby	 	 neschopné	 poradce	 vyhodil	 a	 stáhl	 se,	
se	 nečekanému	 odporu	 postavil.	 Zřejmě	 ho	 přesvědčovali,	 že	
zlikvidovat	tento	odpor	nebude	problém.	Ale	sami	vidíme,	že	je.	
Ukrajinci	se	urputně	brání,	mají	motiv.	Chrání	svoji	zem	a	navíc	
znají	 terén,	 jsou	 tam	 doma.	To	 se	 nedá	 říct	 o	 většině	 ruských	
vojáků,	kteří	nemají	žádný	motiv.	Zvláště,	když	na	druhé	straně	
má	 řada	 z	 nich	 své	 příbuzné	 a	 známé.	 Tuto	 válku	 nemohou	
vyhrát,	zvláště,	když	Ukrajina	má	podporu	celého	prozápadního	
světa.	Bohužel	tomu	ostatnímu	světu	je	to	šuma-fuk	a	neberou	na	
Západem	vyhlášené	protiruské	sankce	ohled.	A	to	možná	Putina	
trochu	 povzbuzuje	 nevzdat	 to.	 Zastavit	 ho	 a	 donutit	 ukončit	
konflikt	mohou	jen	rozzlobené	matky	padlých	ruských	vojáků.	
No,	a	s	těmi	sliby	Ukrajincům,	že	budou	přednostně	přijati	do	
NATO	a	EU,	nehraje	Západ	férovou	hru.	Navíc	některé	země	na	
válce	vydělávají.	Trpí	jí	vlastně	jen	Evropa.	A	není	to	jen	můj	
názor.
	 Nevěřícně	 sleduji,	 jak	 pošramocenou	 „imič“	 STAN	 se		
snaží	 spravit	 náš	 ministr	 vnitra,	 který	 přikázal	 chytat	 ne-	
ukrajinské	uprchlíky	na	slovenských	hranicích.	Málem	způsobil	
mezinárodní	 roztržku.	 Připadá	 mi	 to	 debilní,	 stejně	 jako	
snaha	 EU	 zabránit	 migraci,	 když	 některým	 zemím	 zaplatí,	
aby	 migranty	 k	 nám	 nepouštěli	 a	 nechali	 si	 je.	 S	 tím	 může	
souhlasit	 leda	 magor.	 Nebo	 peníze	 vezme	 a	 bránit	 průchodu	
migrantům	nebude.	Migrace	byla,	je	a	bude.	Ta	masívní	vznikla	
až	po	rozbití	dosud	dobře	fungujících	zemí	jako	byl	Irák,	Sýrie		
a	Libye.	Důsledky	tohoto	dobrodružství	-	masívní	migraci	však	
odnáší	hlavně	 	Evropa.	Hlavního	viníka	za	mořem	to	 tak	moc	
nepostihlo.	Ono	z	těch	zničených	zemí	se	do	Evropy	dostanete	
pěšky	přes	Balkán,	nebo	na	loďce	do	Itálie	nebo	Řecka.	Dostat		
se	na	loďce	přes	oceán	do	Ameriky	by	bylo	složitější.	Přicháze-	
jící	jsou	převážně	z	muslimských	zemí	a	nechtějí	se	adaptovat	
do	naší	křesťanské	civilizace.	Emigrace	z	jiných	civilizací	-	bud-	
histické	nebo	i	hinduistické	s	námi	časem	splývají,	asimilují	se.	
U	muslimů	 je	 to	složitější.	Mají	 skoro	stoprocentní	 religiozitu		
a	žijí	i	v	Evropě	podle	Koránu	a	odmítají	se	řídit	našimi	pravid-	
ly.	Ty	vycházejí	z	desatera	božích	přikázání	(my	staří	je	známe,	
mladší	je	mohou	najít	na	internetu).	Podle	nich	bychom	měli	žít.	
V	poslední	době	se	je	však	někteří	pavědci	snaží	vylepšovat,	já	
říkám	prznit	o	genderové	nesmysly	jako	je	volba	třetího	pohlaví,	
stejno	pohlavní	sňatky	nebo	i	klimatický	fanatismus.	To	všechno	
vede	k	nebývale	drsnému	rozvolnění	morálky.	Nedivím	se	tomu,	
že	ostatní	civilizace	se	na	tato	„vylepšení“	zdůvodňované	ničím	
neomezovanými	lidskými	právy	dívají	s	despektem.	Proto	nemá	
cenu	 ostatnímu	 světu	 vnucovat	 naše	 „vylepšené“	 představy		
o	dodržování	 lidských	práv.	Oni	o	 to	nestojí,	mají	 svá	pravid-	
la,	podle	kterých	chtějí	žít.
	 Jak	se	s	celou	tou	zapeklitou	situací	vyrovnávám	já,	starý	
vesnický	 člověk?	 No,	 nadávám.	 Ale	 houby	 je	 mi	 to	 platné.	
Dodržuju	 doporučení	 naší	 vlády	 šetřit.	 Plyn	 jsem	 dosud	
nezapnul,	nechci	dál	zvyšovat	zisky	dodavatelům	energií.	Teplo	
tak	mám	 jen	v	obýváku,	kde	 topím	krbovými	kamínky.	Místo	
dvou	 svetrů	 jak	 doporučuje	 předsedkyně	 sněmovny,	 nosím	 tři	
mikiny.	Ale	když	v	noci	 přijdu	do	 ložnice,	 kde	už	v	několika	
vrstvách	 zamuchlána	 spí	 žena,	 třesu	 se	 zimou	 jako	 ratlík.		
A	to	nejsem	žádný	zimomřivec.	Do	listopadu	chodím	plavat	ve	
studené	vodě	nákelské	pískovny.	Pro	jistotu	si	na	noc	nasazuji	
na	krk	vlněnou	šálu,	ale	vesměs	to	nestačí.	A	to	jsem	už	poprosil	
ženu,	 aby	 vyměnila	 vlněné	 přikrývky	 za	 dlouho	 nepoužívané	
duchny.	 Když	 ani	 to	 nebude	 stačit,	 navléknu	 si	 na	 noc	 teplé	
ponožky	a	možná	i	kulicha.	Ach	jó.	Ono	i	mne	asi	přejde	sranda,	

Fejeton na aktuální téma

	 Žijeme	 ve	 složité	 době.	 Inflace,	 ceny	 energií,	 enormní	
migrace,	 válka	 na	 Ukrajině	 a	 snaha	 za	 každou	 cenu	 udržet	
hegemonii	 USA	 tím,	 že	 se	 odtrhneme	 od	 obchodů	 s	 Čínou	
a	Ruskem,	ať	nás	 to	poškodí	 sebevíc.	O	 tom	všem	přemýšlím	
zvláště	 teď,	 kdy	 už	 na	 zahradě	 nemám	 co	 dělat	 a	 i	 kopřivy		
a	netykavku	v	lese	mám	posečené.	A	tak	sleduju,	co	k	daným	
tématům	 říká	 naše	 Právo,	 internet	 a	 televizní	 stanice	 české,	
německé	a	rakouské.	A	něco	čerpám	i	z	„mejlů“,	které	mi	denně	
posílají	 kamarádi	 a	 známí.	 A	 tak	 se	 podívejte,	 jak	 díky	 této	
přemíře	často	protichůdných	informací	se	na	stávající	problémy	
dívám	 já,	 obyčejný	 vesničan,	 člověk,	 který	 už	 něco	 pamatuje.	
Jakýsi	 amatérský	 politolog.	 Profesionálního	 politologa	 máme	
v	 předsedovi	 naší	 vlády.	Vlády	 jakýchsi	 bigotních	 vyznavačů	
neviditelné	ruky	trhu,	která	všechno	vyřeší.	Inflaci	nechali	vyrůst	
až	 skoro	 do	 dvaceti	 procent	 a	 ruka	 trhu	 pořád	 nezasahovala.	
Viděl	jsem,	jak	na	podobnou	situaci	reagovali	v	okolních	zemích	
a	zuřil	 jsem	a	nadával	na	 ty,	kteří	 tuto	vládu	zvolili.	Nedělala	
nic.	 Ale	 možná	 jí	 vyhovovalo,	 že	 vysoká	 inflace	 přivádí	 do	
státní	kasy	víc	peněz.	Ale	už	se	neohlíželi	na	to,	že	ožebračuje	
obyvatelstvo,	 znehodnocuje	 jejich	 úspory.	 Příčinou	 současné	
inflace	jsou	ceny	energií,	ty	zasahují	do	všech	odvětví,	zdražují	
výrobu	 a	 pro	 obyčejné	 lidi	 ceny	 prakticky	 všeho.	 Ceny	 plynu	
neovlivníme	 a	 i	 Německo,	 které	 ho	 pro	 nás	 údajně	 kupovalo,	
nebude	mít	možnost	kupovat	levnější,	když	mu	oba	plynovody	
v	 moři	 rozflákali.	 Tedy	 ani	 v	 případě,	 kdyby	 v	 Rusku	 došlo	
ke	 změně	 režimu.	 A	 tak	 nezbývá	 než	 kupovat	 jiný,	 převážně	
americký,	který	nám	vstřícně	nechávají,	i	když	za	cenu	čtyřikrát	
vyšší	 než	 u	 nich	 doma.	Ale	 kšeft	 je	 kšeft.	 Co	 však	 by	 mohla	
vláda	 ovlivnit	 je	 nesmyslně	 vysoká	 cena	 elektřiny,	 když	 my	
vyrábíme	 levnější,	hlavně	díky	 jaderným	elektrárnám.	Ale	 jim	
prodejní	 cenu	 stanoví	na	burze	v	Lipsku.	A	 tak	někdo	navrhl,	
tuším,	 že	 Piráti,	 ať	 energetické	 provozy	 znárodníme,	 jak	 to	
udělali	 ve	Francii.	Ale	 náš	 nejvyšší	 politolog,	 který	vede	naši	
zem	 a	 půl	 roku	 dokonce	 celou	 EU,	 prohlásil,	 že	 znárodnění	
elektráren	nepřichází	 v	úvahu,	 i	 když	 stát	 tam	má	70%	podíl,	
protože	 minoritní	 vlastníci	 s	 tím	 nebudou	 souhlasit	 a	 budou	
český	 stát	honit	po	 soudech	a	nakonec	ho	přivedou	na	buben.	
A	tak	zisky	energetických	provozů	dál	rostou	a	obyvatelstvo	dál	
chudne.	 První	 z	 vlády	 se	 vzpamatoval	 ministr	 spravedlnosti	 -	
brněnský	Don	Pablo,	když	veřejně	prohlásil,	že	lidé	tuto	vládu	
smetou,	 když	 nebude	 nic	 dělat	 a	 předložil	 návrh	 právníků,	
jak	 se	 s	 minoritními	 vlastníky	 vypořádat,	 aby	 ti	 soudními	
tahanicemi	 republiku	 nezruinovali.	 Ale	 bylo	 to	 smeteno	 ze	
stolu	a	místo	toho	zvoleno	tzv.	zastropování	na	cenách	dvakrát	
vyšších	 než	 v	 Německu,	 kde	 pořád	 chtějí	 tamní	 zelení	 zavřít	
zbylé	tří	atomové	elektrárny.	Ale	jaksi	jim	nevadí	využívat	naši	
elektrickou	energii,	která	z	velké	části	z	jádra	je.	A	tak	Němci	
s	platy	třikrát	vyššími,	s	poloviční	inflací	než	je	ta	naše,	budou	
mít	elektřinu	za	poloviční	cenu,	než	jakou	máme	my.	Ale	s	tím	
nic	nenaděláme	-	máme	pravicovou	koalici	i	opozici.	Jediný	ve	
vládě,	kdo	má	trochu	sociální	cítění,	je	předseda	lidovců	-	synek	
z	 nedaleké	 Rokytnice,	 člověk	 se	 zdravým	 selským	 rozumem,	
který	něco	ví	o	životě	prostých	lidí	a	k	mému	údivu	i	ten	Pirát	
s	těmi	dredy.	Ale	s	těmi	si	ministr	za	ODS	z	Opavy,	který	sedí	
na	 financích,	 vytírá	 zadek.	 K	 mému	 údivu	 však	 ani	 tento	 boj	
lidovců,	který	připomíná	boj	Davida	s	Goliášem,	není	doceněn	
a	preference	lidovců	dál	klesají.	Ono	staré	přísloví	říká	-	vděku	
nečekej.	 Nebo	 jsou	 za	 tím	 dva	 jeho	 místopředsedové	 -	 jeden	
z	Brna,	 který	 za	každou	cenu	 chce	být	ministrem	a	druhý,	 co	
ho	 udělali	 místopředsedou	 sněmovny.	 Jeho	 revanšismus	 musí	
naštvat	většinu	normálně	uvažujících	lidí.	Celou	tuto	situaci	jen	
zhoršuje	a	komplikuje	válka	na	Ukrajině.
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až	dostanu	po	novém	roce	 fakturu	za	elektřinu.	Tu	za	plyn	už	
mám.	Zvýšení	záloh	o	víc	jak	100%	zatím	zvládám.	Ale	kladu	
si	otázku,	 jestli	 to	mohu	nějak	ovlivnit.	A	docházím	k	závěru,	
že	ne.	Vy	na	tom	budete	asi	podobně.	A	proto	si	užívejte	života,	
pokud	to	jde.

Váš Standa Kovář

Zprávy z Rady

	 Vážení	čtenáři,	ve	sloupku	VÍTE,	ŽE	Vás	chceme	informovat	
o	 zajímavých	 věcech	 projednávaných	 Radou	 obce,	 která	 se	
pravidelně	schází	každých	čtrnáct	dní.	Vybrali	jsme	pro	Vás	ty	
nejzajímavější:

Rada obce schválila:
l	 odkoupení	 cca	 20	 tun	 dlažebních	 kostek	 za	 cenu	 1.500,-	
Kč/t	bez	DPH	od	Správy	silnic	Olomouckého	kraje,	Olomouc
l	 smlouvu	o	sdružených	službách	dodávky	zemního	plynu	od	
1.1.2023	od	společnosti	TEDOM	energie	s.r.o.,	Brno	-	Komárov	
jako	výsledek	elektronické	aukce.
Pokud	 tržní	 cena	 poroste,	 je	 cena	 pro	 konečný	 odběr	 pro	 rok	
2023	vládou	zastropovaná,	pokud	tržní	cena	klesne	pod	vládou	
zastropovanou	 cenu,	 bude	 dodávka	 zemního	 plynu	 levnější.	
Smlouva	 se	 uzavírá	 na	 dobu	 neurčitou	 s	 výpovědní	 lhůtou		
3	měsíce	
l	 cenovou	nabídku	od	Miloslav	Svozil,	Olomouc	na	výměnu	
plynového	 kotle	 v	 obecním	 bytě	 -	 Ing.	 Biharyjová	 Karolína,	
Hynkov	 59.	 Cena	 celkem	 včetně	 odkouření,	 filtru,	 inhibitoru,	
vložkování	 komína	 cca	 7	 m,	 uvedení	 do	 provozu,	 regulace		
a	revize	činí	66.920,80	Kč	vč.	DPH
l	 smlouvu	o	výpůjčce	mezi	Obcí	Příkazy	a	TJ	Sokol	Příkazy.	
z,s,	předmět	stávající	smlouvy	je	doplněný	o	nové	šatny	a	nové	
víceúčelové	hřiště	s	umělým	povrchem
l	 dodavatele	 elektrické	 energie,	 a	 to	 společnost	 Centropol	
Energy,	a.s.	Ústí	nad	Labem,	 t.j.	 stávající	dodavatel	elektrické	
energie
l	 příkaz	 starosty	 k	 provedení	 řádné	 inventarizace	 majetku		
a	závazků	obce	ke	dni	31.	12.	2022
l	 rozhodnutí	o	provedení	veřejnoprávní	kontroly	hospodaření	
v	 Základní	 škole	 a	 Mateřské	 škole	 Příkazy,	 příspěvkové	
organizace
l	 žádost	 Mysliveckého	 spolku	 Příkazy,	 z.s.	 o	 poskytnutí	
finančního	daru	ve	výši	10.000,-	Kč
l	 cenovou	nabídku	od	Dopravní	značení	Svoboda,	Olomouc	
na	instalaci	dopravních	zrcadel	v	obci	Příkazy	ve	výši	48.260,-	
Kč,	 vč.	 DPH.	 Zrcadla	 budou	 instalována	 z	 důvodu	 zvýšení	
bezpečnosti	 naproti	 výjezdům	z	uličky	u	bývalého	 sklenářství		
a	u	Bláhového
l	 poskytnutí	finančních	darů	na	rok	2022:	
Společnost	pro	ranou	péči,	Olomouc	ve	výši	10.000,-	Kč
Jdeme	autistům	naproti,	Olomouc	ve	výši	10.000,-	Kč
Linka	bezpečí,	Praha	8	-	Bohnice		ve	výši	7.500,-	Kč
Nejste	sami,	mobilní	hospic,	Olomouc	ve	výši	10.000,-	Kč
l	 návrh	na	redesign-profi	grafika,	widget	z	aktualit	a	úřední	
desky,	 kalendář	 akcí	 na	 hlavní	 stranu	 web	 stránek	 obce	 -	 od	
společností	 ANTEE,	 Praha	 za	 cenu	 34.000,-	 Kč	 bez	 DPH,		
a	 restrukturalizaci	 stávajícího	 webu-úprava	 struktury,	 formá-	
tování	textu	za	6.000,-	Kč	bez	DPH
l	 přerušení	 činnosti	mateřské	 školy,	 školní	 družiny	 a	 školní	
jídelny.
Ve	 dnech	 22.12.2022	 až	 2.1.2023	 mají	 žáci	 základní	 školy	
prázdniny,	 v	 tyto	 dny	 bude	 přerušena	 také	 činnost	 školní	

družiny.	Činnost	mateřské	školy	a	školní	jídelny	bude	přerušena	
od	22.12.2022	do	1.1.2023
l	 darovací	 smlouvu	 mezi	 Základní	 školou	 a	 Mateřskou	
školou	Příkazy,	p.o.,	a	společností	Prusa	Research	a.s.,	Praha	7	
na	poskytnutí	daru	3D	tiskárny	Original	Prusa	MINI	v	hodnotě	
10.990,-	Kč	vč.	DPH		
l	 Plán	inventur	pro	rok	2022

Rada obce vzala na vědomí:
l	 dostali	 jsme	dobrou	zprávu	od	Správy	železnic	o	zahájení	
investiční	 akce	 „Železniční	 přejezd	 P7626	 u	 obce	 Příkazy“.	
Správa	 železnic	 nám	 sděluje,	 že	 zahájila	 přípravu	 investiční	
akce	 „Výstavba	 PZS	 (P7626)	 v	 km	 12,594	 trati	 Olomouc-
Drahanovice“,	která	podmiňuje	realizaci	hlavní	polní	cesty	HC1	
v	 Jednoduché	 pozemkové	 úpravě	 Příkazy	 (obchvat	 Příkaz).	
Zpracování	 projektové	 dokumentace	 bude	 probíhat	 v	 roce	
2023,	 realizace	 stavby	 zabezpečeného	 železničního	 přejezdu	
se	předpokládá	v	roce	2024,	současně	s	rekonstrukcí	železniční	
zastávky	ve	Skrbeni

Zprávy ze Zastupitelstva obce ze dne 8.12.2022:
Zastupitelstvo obce Příkazy schvaluje:
l	 Obecně	závaznou	vyhlášku		o	nočním	klidu
l	 Obecně	závaznou	vyhlášku	o	 stanovení	obecního	systému	
odpadového	hospodářství
l	 Ceník	 za	 zapojení	 právnických	 a	 podnikajících	 fyzických	
osob	do	systému	odpadového	hospodářství	
l	 Obecně	závaznou	vyhlášku	o	místním	poplatku	za	odkládání	
komunálního	odpadu	z	nemovité	věci.
Zastupitelstvo	 obce	 stanovuje	 výši	 stočného	 za	 odvádění	
odpadních	vod	pro	část	obce	Příkazy	ve	výši	42	Kč/m3/rok	vč.	
DPH	a	pro	část	obce	Hynkov	ve		výši	25,71	Kč/	m3	od	1.1.2023.
l	 Zastupitelstvo	 obce	 Příkazy	 schvaluje	 Pravidla	 rozpočto-	
vého	provizoria	na	rok	2023
l	 Zastupitelstvo	obce	Příkazy	 schvaluje	 rozpočtovou	změnu	
č.	13
l	 Zastupitelstvo	obce	Příkazy	stanovuje	odměny	předsedům	
a	 členům	 komisí	 Rady	 obce,	 kteří	 nejsou	 členy	 zastupitelstva	
obce	a	to	2x	ročně	od	1.1.2023	ve	vyúčtování	za	měsíc	červen		
a	prosinec	dle	přílohy
l	 Zastupitelstvo	obce	Příkazy	stanovuje,	že	měsíční	odměny	
za	 výkon	 funkce	 neuvolněných	 členů	 zastupitelstva	 se	 při	
souběhu	více	funkcí	nesčítají	
l	 Zastupitelstvo	 obce	 Příkazy	 souhlasí	 se	 vznikem	 pracov-	
něprávního	 vztahu	 mezi	 Obcí	 Příkazy	 a	 členem	 zastupitelstva	
obce	Jiřím	Vacou,	ml.	Jedná	se	o	Dohodu	o	provedení	práce	na	
IT	služby.	Dohoda	bude	uzavřena	na	dobu	určitou	od	2.1.2023	
do	31.12.2023	ve	výši	400,-Kč/hod.	
l	 Zastupitelstvo	 obce	 Příkazy	 souhlasí	 se	 vznikem	 pracov-	
něprávního	vztahu	mezi	Obcí	Příkazy	a	členem	Zastupitelstva	
obce	 -	 Ivo	 Štancl.	 Jedná	 se	 o	 Dohodu	 o	 provedení	 práce	 -	
Správce	 kulturního	 domu	 Hynkov.	 Dohoda	 bude	 uzavřena	 na	
dobu	 určitou	 od	 2.1.2023	 do	 31.12.2023	 ve	 výši	 2.000,-	 Kč/
měsíc	a	500,-	Kč	za	každou	akci
l	 Zastupitelstvo	 obce	 Příkazy	 schvaluje	 závazek	 obce,	 jako	
budoucího	 nabyvatele	 realizovaného	 společného	 zařízení		
v	 rámci	 Realizace	 plánu	 společných	 zařízení	 v	 k.ú.	 Hynkov,	
že	 bude	 provádět	 nezbytnou	 údržbu	 tohoto	 zařízení	 po	 dobu	
nejméně	5	let	od	data	převedení	dotace	(konečné	platby	na	účet	
příjemce	dotace)	
l	 Zastupitelstvo	obce	Příkazy	 schvaluje,	 že	Realizace	plánu	
společných	zařízení	v	k.ú.	Hynkov	patří	mezi	priority	obce	dle	
platné	a	schválené	rozvojové	strategie

Josef Škrabal

www.prikazy.cz
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CO NOVÉHO u našich sousedů

	 V	 této	 nové	 rubrice	 našeho	 občasníku	 bychom	Vás	 chtěli	
informovat	o	tom,	co	je	nového	za	hranicemi	naší	obce	u	našich	
sousedů,	takové	„Zprávy	ze	zahraničí“.	Se	starosty	okolních	obcí	
jsme	se	domluvili,	že	si	budeme	vyměňovat	informace	o	konání	
různých	kulturních	a	sportovních	akcí	a	postupně	bychom	chtěli	
rubriku	rozšířit	 také	o	zajímavé	projekty,	které	obce	připravují		
a	nebo	je	již	realizovaly.
	 Naše	 obec	 je	 součástí	 Mikroregionu	 Litovelsko,	 MAS	
Moravská	 cesta	 a	 Spolku	 pro	 hubení	 kalamitních	 komárů.	
Spolupráce,	 výměna	 zkušeností	 a	 zapojení	 se	 do	 společných	
projektů	je	pro	naši	obec	velmi	důležitá	a	přínosná.

Kulturní a sportovní akce:
NÁKLO
(aktuální	 informace	 o	 konání	 akce	 si	 prosím	 ještě	 ověřte	 na	
webových	stránkách	obce	nebo	u	organizátora	akce)
Náklo	(www.naklo.cz)
PROSINEC	2022
18.12.	 Koncert	nákelského	sboru
29.12.	 Předsilvestr	u	Gajů
30.12.	 Pouť	na	Sv.		Kopeček
LEDEN		2023
28.1.	 Farní	ples	na	Střeni
ÚNOR	2023
		3.2.	 Hasičský	ples	Mezice
		4.2.	 Dětský	maškarní	ples	Mezice
17.2.	 Maškarní	ples	MŠ	Náklo
18.2.	 Tvořivá	kavárna

HANÁCKÉ MUZEUM V PŘÍRODĚ

OHLÉDNUTÍ ZA VÁNOCEMI
	 Název	 oddílu	 je	 možná	 před	 Vánocemi	 na	 první	 pohled	
nelogický,	ale	rádi	bychom	se	ještě	pár	slovy	ohlédli	za	vánoční	
akcí.	 V	 sobotu	 26.	 listopadu	 jsme	 připravili	 pro	 návštěvníky	
bohatý	 program,	 ve	 kterém	 si	 děti	 a	 dospělí	 mohli	 vyzkoušet	
některé	z	adventních	a	vánočních	zvyků,	zjistit,	co	dříve	v	žád-	
ném	případě	nesmělo	chybět	na	štědrovečerním	stole,	nazdobit	
a	ochutnat	vánoční	cukroví	nebo	zhlédnout	ukázky	předení	na	
kolovratu.	Od	14	hodin	následovalo	vánoční	vystoupení	dětského	
národopisného	souboru	Pantla.	Celá	akce,	kterou	navštívilo	přes	
250	 návštěvníků,	 jistě	 vhodně	 doplnila	 neméně	 tradiční	 akci	
obce	a	místních	spolků	s	názvem	„Předvánoční	Příkazy“.	
	 Jako	 novinku	 jsme	 si	 pro	 návštěvníky	 přichystali	 tři	 -	
přibližně	hodinové	-	komentované	prohlídky	v	rámci	tzv.	Living	
history	 (oživlá	 historie).	 Tato	 aktivita	 se	 snaží	 co	 nejvíce	 se	
přiblížit	životu	v	určité	konkrétní	době.	Autor	těchto	řádků	se	tak	
„převlékl“	za	místního	sedláka	Josefa	Kameníčka	(1852–1927)	
a	 návštěvníky	 provedl	 svým	 gruntem	 v	 roce	 1890.	 Seznámil	
přítomné	 nejen	 s	 adventním	 a	 vánočním	 obdobím	 na	 konci	
19.století,	ale	i	se	svým	početným	příbuzenstvem	a	každodenním	
pracovním	životem	na	statku.	Protože	ohlas	byl	více	než	kladný,	
určitě	se	k	v	budoucnu	k	tomuto	formátu	vrátíme.

OSTATKÊ NA HANÉ
	 Již	 v	 sobotu	 11.	 února	 2023	 proběhnou	 po	 roce	 opět	
„ostatkê“.	Od	deseti	hodin	se	otevřou	brány	muzea	a	návštěv-	
níci	 mohou	 vychutnat	 jedinečnou	 masopustní	 atmosféru		
v	 autentickém	 prostředí	 hanáckého	 statku.	 Bude	 pro	 ně	 zde	
připraveno	 bohaté	 občerstvení	 včetně	 zabijačkových	 specialit.	
Krátce	 po	 půl	 dvanácté	 ostatkový	 průvod	 se	 stárkem,	 stárko-	
vou,	 medvědem	 a	 dalšími	 maškarami,	 krojovanými	 i	 širokou	
veřejností	zamíří	z	Kameníčkova	gruntu	před	obecní	úřad,	kde	
starosta	 obce	 předá	 chase	 ostatkové	 právo.	 Chasa	 tak	 získá	
symbolicky	 vládu	 nad	 obcí.	 Po	 návštěvách	 vybraných	 statků	
se	veselí	přesune	zpět	do	muzea,	kde	bude	probíhat	odpolední	
program	včetně	„vyplácení	hříšníků“,	soutěže	o	nejlepší	masku	
či	 speciální	ostatkový	vzdělávací	program	pro	děti.	Příjemnou	
atmosféru	sobotního	dne	zpestří	i	dechová	hudba	z	Hané.

PROSBA O SPOLUPRÁCI
	 V	 průběhu	 prvních	 měsíců	 nového	 roku	 chystáme	 dílčí	
změny	 v	 expozici	 v	 obytné	 části	 Kameníčkova	 gruntu.	 Rádi	
bychom	 současnou	 podobu	 interiéru	 (včetně	 mobiliáře)	
zpřehlednili	 a	 co	 nejvíce	 přiblížili	 přelomu	 19.	 a	 20.	 století		
s	 přesahem	 do	 první	 republiky.	 Prosíme	 tímto	 místní	 občany	
o	 případnou	 spolupráci.	 Jestli	 máte	 doma	 dokumenty	 z	 první	
poloviny	20.	století	 (ideálně	fotografie	 interiérů),	byli	bychom	
velmi	rádi,	pokud	bychom	se	na	ně	mohli	podívat	a	případně	si	
je	oskenovat.	Materiály	budou	sloužit	 jako	inspirace	nejen	pro	
změny	v	současné	expozici,	ale	i	při	následném	vzniku	expozice	
zbrusu	 nové,	 která	 je	 plánována	 v	 následujících	 letech.	 Pište	
nebo	 volejte	 (Josef	 Urban,	 773	 769	 902,	 josef.urban@nmvp.
cz).	Můžete	nás	také	osobně	navštívit	přímo	v	muzeu	nebo	Vás	
rádi	-	po	předchozí	domluvě	-	navštívíme	doma.	Předem	velmi	
děkujeme	za	spolupráci.
	 Přejeme	Vám	krásné	a	poklidné	prožití	 svátků	vánočních		
a	šťastný	nový	rok	2023.

Budeme se těšit na Vaši návštěvu.
Josef Urban, Hanácké muzeum v přírodě

Smíšený pěvecký sbor z Příkaz v roce 2022

	 Členové	Smíšeného	pěveckého	sboru	z		Příkaz	se	v	loňském	
roce	scházeli	od	března	v	budově	školy	v	úterý	od	17.30	do	19.00	
podle	možností	naší	dirigentky	Mgr.	Ivety	Navrátilové,	která	je	
v	současné	době	na	mateřské	dovolené.	Přesto	dokáže	ve	svém	
programu	 naplněném	 mateřskými	 i	 dalšími	 povinnostmi	 najít	
chvilky	 pro	 příkazský	 sbor.	 Nacvičujeme	 nové	 skladby,	 avšak	
na	veřejnosti	jsme	vystupovali	především	s	písněmi	naučenými	
v	minulých	letech.	
	 Kdy	a	kde	to	jste	nás	v	roce	2022	mohli	vidět	a	slyšet?
	 3.6.	 v	 příkazské	 kapli	 sv.	 Cyrila	 a	 Metoděje	 na	 koncertě	
obohaceném	 zpěvem	 Petry	 Obšelové	 a	 hrou	 na	 loutnu	 Ivo	
Jančíka.
15.	7.	na	pohřbu	člena	našeho	sboru	Zdeňka	Freudla	v	Litovli.	
20.	7.	v	Alzheimercentru		Zábřeh
16.	12.	v	Chudobíně		na	adventním	koncertě	spolu	se	Scholou	
ze	Senice	na	Hané	
17.12.	 v	 příkazské	 kapli	 sv.	 Cyrila	 a	 Metoděje	 na	 adventním	
koncertě	rovněž	se	Scholou	ze	Senice	na	Hané
	 I	v	roce	2022	jsme	se	v	červenci	sešli	k	přátelskému	probrání	
sborových	a	osobních	věcí.
	 V	 roce	 2023	 se	 chystáme	 oplatit	 návštěvu	 do	 Jedovnic.	
Proto	budeme	pokračovat	v	pravidelných	zkouškách,	na	nichž		
s	radostí	mezi	sebou	přivítáme	vás,	kteří	rádi	hezky	zpíváte.
	 Těšíme	se	na	vás	a	do	roku	2023	přejeme	vše	nejlepší,	hodně	
štěstí,	zdraví	a	krásných	nejen	pěveckých	setkání.	

Za členy Smíšeného pěveckého sboru Příkazy
Mgr. Božena Mikolajczyková

www.prikazy.cz
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STŘEŇ (www.stren.cz)

PROSINEC	2022
SILVESTROVSKÁ	PROCHÁZKA	NA	HYNKOV	A	LHOTU
V	 sobotu	 31.	 12.	 2022	 zveme	 všechny	 příznivce	 zdravého	
„hébáni“	na	 silvestrovskou	procházku	na	Hynkov	zakončenou	
přátelským	posezením	v	hospodě	U	Lucerny.	Tentokrát	také	se	
zastaveníčkem	u	ohýnku	cyklohospůdky	Na	Lhotě,	kde	na	Vás	
bude	čekat	voňavý	svařáček,	silvestrovský	punč	a	supršpekáček.	
Sraz	ve	13.00	hodin	u	obchodu	ve	Střeni.	S	sebou:	teplé	oblečení	
i	obuv	a	hlavně	dobrou	náladu.
LEDEN	2023
14.1.	 -	divadlo	-	Bordel	na	ministerstvu
28.1.	 -	farní	ples
BŘEZEN	2023
		4.3	 -	divadlo	-	Slavíci	z	Madridu

SENICE NA HANÉ (www.senicenahane.cz)	

LEDEN	2023
		9.1.	 Tříkrálový	koncert	Collegium	Vocale	v	kostele	sv.	Máří		
	 	 Magdalény
20.1.	 Hasičský	ples
ÚNOR	2023
11.2.	 Ples	TJ
18.2.	 Dětský	maškarní	ples
25.2.	 Sportovní	ples	Odrlice

Otevření nové cyklostezky	
19.	září	letošního	roku	se	v	odpoledních	hodinách	sešli	občané	
Příkaz	 a	 Senice	 na	 Hané,	 aby	 slavnostně	 otevřeli	 novou	
cyklostezku	podél	železniční	trati.
	 Dřívějšímu	 uspořádání	 této	 akce	 bránila	 různá	 proti-	
epidemická	 opatření.	 Na	 hranicích	 katastru	 se	 sešlo	 asi	 40	
lidí	 z	 obou	 obcí.	 Slavnostní	 pásku	 symbolicky	 přestřihli	 páni	
starostové	 Ing.	 Jaroslav	 Sívek	 a	 Ing.	 Michal	 Tichý	 a	 odhalili	
také	nově	instalovanou	lavičku	se	dvěma	zajíci,	kterou	vyhotovil	
umělecký	řezbář	ze	Senice	na	Hané	pan	Pavel	Dlabal.
	 Setkání	 se	 také	zúčastnil	bývalý	pan	starosta	obce	Skrbeň	
Tomáš	Spurný	se	svojí	ženou	Aničkou.	Ve	svém	krátkém	pros-	
lovu	 vyzdvihl	 význam	 obou	 nově	 vybudovaných	 cyklostezek,	
které	naše	obce	spojují.	Bylo	také	domluveno,	že	po	dobudování	
části	cyklostezky	ve	Skrbeni	(již	je	hotová)	se	na	jaře	na	společné	
hranici	se	Skrbení	opět	sejdeme.

SKRBEŇ (www.skrben.cz)

	 V	 sobotu	 28.ledna	 2023	 v	 16,00	 se	 ve	 Skrbeni	 na	 Domě	
služeb	(za	základní	školou)	bude	v	rámci	koncertů	Klubu	přátel	
vážné	hudby	konat	vystoupení	klavíristy	Jana	Schulmeistra	ml.	
a	houslisty	Dana	Matejči.	Oba	umělci	patří	k	mladé	generaci,		
i	přesto	již	získali	mnoho	ocenění	na	mezinárodních	hudebních	
soutěžích.

Návštěva ze Slovenska	

	 Na	 podzim	 letošního	 roku	 jsme	 v	 naší	 obci	 přivítali	 dvě	
zahraniční	návštěvy	ze	Slovenska.
	 Organizátorem	 těchto	 exkurzí	 byla	 naše	 MAS	 Moravská	
cesta	pod	vedením	paní	Julie	Zendulkové.	Naši	obec	navštívili	

kolegové	z	regionu	Místní	akční	skupiny	Dolní	Liptov	a	druhý	
zájezd	byl	z	Banskobystrického	kraje.	
	 Bohužel	 jsme	 měli	 na	 každou	 návštěvu	 vyhrazeny	 pouze	
dvě	hodiny	času,	a	proto	jsme	volili	na	prohlídku	naší	obce	tzv.	
malý	okruh.
	 Naše	návštěvy	jsme	přivítali	před	Obecním	úřadem.	Z	místa	
na	 trávníku	 před	 úřadem	 přehlédnete	 téměř	 půl	 dědiny.	 Opra-	
vené	 budovy	 obecního	 úřadu	 a	 školy,	 nově	 zrekonstruovaný	
bytový	 dům	 č.p.	 20,	 	 Záloženský	 dům,	 naproti	 Myslivecký	
dům	 -	 bývalé	 sídlo	 Záložny	 a	 dohlédnete	 až	 k	 Soše	 svobody.	
Hned	za	zády	je	Svozilovo,	dům,	ve	kterém	se	pekl	chléb	pro	
našeho	prvního	pana	prezidenta	T.	G.	Masaryka.	Pohledem	na	
druhou	stranu	pak	vidíme	dům	č.p.	66,	ve	kterém	pan	prezident	
bydlel	 a	 ve	 vedlejším	 domě	 č.p.	 65	 byla	 v	 roce	 1896	 zřízena	
první	Rolnická	mlékárna	v	okrese	Olomouc.	Dál	 je	 pak	vidět	
Kameníčkův	 grunt	 -	 Hanácké	 muzeum	 v	 přírodě,	 velký	 žudr,	
malý	žudr,	nové	výsadby	zeleně	a	přehlídku	a	vyprávění	o	obci	
pak	 zakončíme	 pohledem	 na	 kapli	 sv.	 Cyrila	 a	 Metoděje.	 Ke	
každé	budově	či	místu	se	dá	mnoho	povídat	z	naší	bohaté	historie	
a	současnosti.	Ale	nebývá	moc	času	a	organizátoři	zájezdů	nás	
pohledem	 na	 své	 hodinky	 pomalu	 a	 nenápadně	 postrkují	 dál	
dopředu.	Procházkou	kolem	obecního	vinohradu	se	vydáváme	
do	kaple,	kde	nás	přivítal	náš	správce	kapličky	Jožka	Směšný.	
Hosté	se	usadili	do	lavic	a	pozorně	naslouchali	jeho	zajímavému		
výkladu.
	 Naše	cesta	pak	vede	kolem	cvičících	strojů,	nového	hřiště		
s	umělým	povrchem	a	šaten	ve	sportovním	areálu	našich	Sokolů	
do	Záloženského	domu.
	 Při	kávě	se	štrúdlem,	který	upekl	náš	pan	hostinský,	si	pak	
povídáme	 a	 vyměňujeme	 zkušenosti.	 Chutnala	 i	 naše	 dobrá	
slivovička.

	 Našim	hostům	se	u	nás	 líbilo.	Kromě	 jiného	se	 jim	velmi	
líbily	opravené	domy	s	barevnými	fasádami	v	obci	a	oceňovali	
také	 pořádek	 před	 domy	 s	 posečenými	 trávníky,	 o	 které	 se	
občané	starají	sami.	Nás	zase	zaujala	jejich	zkušenost	s	volbou	
starosty	na	Slovensku,	kdy	starosta	je	volen	přímou	volbou,	ale	
není	členem	zastupitelstva	obce.	

Josef Škrabal

Kulturní akce Příkazy a Hynkov

LEDEN
		6.1.	 (pá)	 Koncert	v	kapli	sv.	Cyrila	a	Metoděje
14.1.	 (so)	 Myslivecký	ples	-	Příkazy
28.1.	 (so)	 farní	ples	-	Střeň
28.1.	 (so)	 Sokolský	ples	-	Příkazy
29.1.	 (ne)	 Dětský	karneval	-	Příkazy

ÚNOR	
11.2.	 (so)	 Masopust	ve	skanzenu
18.2.	 (so)	 Hasičský	ples	–	Příkazy		
24.2.	 (pá)	 Ples	Spolku	rodičů	při	ZŠ	v	Nákle
25.2.	 (so)	 Sokolský	ples	Hynkov
26.2.	 (ne)	 Dětský	maškarní	karneval	-	Hynkov

www.prikazy.cz
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Foto k článku na str. 9 - Co nového u našich sousedů Foto k článku na str. 9 - Co nového u našich sousedů

Kulturní komise při Radě obce Příkazy vás zve 

v pátek  6. 1. 2023  od 18:00 na

T Ř Í K R Á L O V Ý
K O N C E R T

v kapli   sv. Cyrila a Metoděje
účinkuje skupina

PŘÁTELÉ
Z	výtěžku	koncertu	přispějeme	na	TŘÍKRÁLOVOU	SBÍRKU	

a	na	rehabilitační	pomůcky	Sárince	Dostoupilové

Přejeme příjemný zážitek  
a šťastný nový rok 2023

Žije mezi námi, aneb,
kdo by neměl rád fotbal.

	 Fotbal	 je	 u	 nás	 velmi	 oblíbeným	 sportem.	 Hrají	 jej	 žáci,	
junioři	i	muži,	ale	v	posledních	letech	se	objevují	v	chlapeckých	
družstvech	 i	 děvčata.	 Tak	 začala	 svoji	 fotbalovou	 pouť	 i	 naše	
rodačka	z	Příkaz	Alenka	Pěčková.
Vyrůstala	 na	 našem	 hřišti	 Sokol	 Příkazy	 a	 postupem	 času	 se	
vypracovala	na	výbornou	hráčku.	Když	dovršila	15	let	postoupila	
do	 fotbalového	 klubu	 juniorek	 1.FC	 Olomouc.	 Tam	 působila		
2	roky.	Byla	nejlépe	střílející	hráčkou	se	17	góly	.
	 Juniorky	Olomouce	zvítězily	v	moravské	části	2.ligy	a	zah-	
rály	si	o	postup	do	nejvyšší	soutěže.	Tam	se	ale	neprobojovaly.
	 Po	 tomto	 období	 postoupila	 Alenka	 v	 r.2018	 do	 1.ligy		
dorostenek	1.FC	Slovácko	v	Uherském	Hradišti.	A	zde	byla	po	
krátké	době	vybrána	do	české	reprezentace	do	WU19	(do	19	let)	
Odehrála	zápasy	ve	Finsku,	v	Bosně	a	Hercegovině,	v	Turecku,	
Německu,	Polsku,	Rakousku	a	Portugalsku.
	 	V	létě	2019,	ve	svých	18	letech,	přešla	z	juniorek	do	týmu	
žen,	 které	 hrají	 nejvyšší	 ženskou	 soutěž	 v	 České	 republice		
1.	ligu	žen.	Je	stabilní	hráčkou	týmu	1.FC	Slovácko.
	 	V	letošním	srpnu	2022	se	zúčastnila	v	Norském	Trondheimu	
kvalifikace	 do	 poháru	 mistrů	 evropských	 zemí,	 ale	 děvčata	
nepostoupila.	 Nyní	 8.11.	 byla	 povolána	 do	 reprezentačního	
týmu	áčka	žen	České	 republiky	a	měla	možnost	zasáhnout	do	
přípravného	 střetnutí	 s	 Rumunským	 týmem	 v	 Bukurešti.	 Dne	
15.11.	2022	české	fotbalistky	zakončily	rok	vítězstvím	s	tímto	
týmem	1:2.
	 V	 základní	 sestavě	 nastoupila	 i	Alenka	 Pěčková,	 které	 si	
připsala	svou	premiéru	v	národním	týmu.	Odehrála	celé	utkání		
a	to	velmi	dobře.	Gratulujeme.

	 Alenka	ale	nehraje	 jen	 fotbal,	 také	studuje	 fakultu	 tělesné	
kultury	 Univerzity	 Palackého	 v	 Olomouci.	 Nemá	 to	 lehké,	
protože	 skoro	 každý	 den	 dojíždí	 na	 tréninky	 do	 Uherského	
Hradiště,	ve	víkendy	hrají	utkání.	A	skloubit	fotbal	a	studium	dá	
jistě	zabrat.
	 Přejeme	 jí,	 aby	 ji	 fotbal	 stále	 tak	 bavil	 a	 i	 nadále	 dělala	
radost	všem,	kteří	tento	sport	milují.

-ba-

www.prikazy.cz



-	11	-

Štědrovečerní pohotovostní služba 
mladého zvěrolékaře a křesťanský ateista

	 Zvěrolékaři	 v	 okrese	 Olomouc	 drželi	 noční	 a	 sváteční	
služby	 ve	 třech	 střediscích	 -	 v	 Olomouci,	 Šternberku	
a	 Litovli.	 Kromě	 toho	 ještě	 ve	 veterinární	 nemocnici	
ve	 Chválkovicích	 a	 v	 hygienickém	 středisku,	 které	 se	
nacházelo	 v	 areálu	 olomouckých	 jatek.	 Museli	 se	 ho	 účast-	
nit	 všichni	 veterinární	 lékaři	 a	 technici.	 Byla	 honorována	
hodinovými	 sazbami,	 za	 které	 byste	 dnes	 nekoupili	 ani	 pivo.	
Ale	 i	 tak	 to	 byl	 přivýdělek	 zvláště	 pro	 mladé,	 kteří	 spláceli	
novomanželské	půjčky,	půjčky	na	vybavení	bytu	 a	 auto,	 které	
potřebovali	 k	 výkonu	 služby.	 Organizace	 měla	 pár	 služebních	
aut,	 dokonce	 v	 době	 mého	 nástupu	 byli	 v	 každém	 středisku	
dva	 řidiči,	 kteří	vozili	 dva	zvěrolékaře	po	akutních	případech,	
zatímco	 ostatní	 zvěrolékaři	 pracovali	 ve	 svých	 obvodech	 na	
preventivních	 akcích.	 Ty	 zahrnovaly	 diagnostiku	 tuberkulózy,	
léčbu	 neplodnosti	 krav,	 zdravotní	 zkoušky	 před	 výstavami	
nebo	prodejem	zvířat.	Vakcinace	proti	nebezpečným	chorobám	
a	 hromadné	 odběry	 krve	 k	 vyšetření	 na	 brucelózu	 a	 kastraci	
selat	 zajišťovali	 pod	dozorem	zvěrolékaře	veterinární	 technici.	
A	 vakcinovalo	 se	 proti	 července	 a	 moru	 prasat,	 slintavce		
a	kulhavce	u	skotu	a	prasat	a	proti	pseudomoru	drůbeže.	Kurní-	
ky	 s	 nosnicemi	 byly	 tehdy	 v	 každé	 vesnici.	 Já	 jsem	 pracoval		
v	litovelském	středisku	ohraničeném	Troubelicemi,	Pňovicemi,	
Příkazemi,	 Slatinicemi	 a	 Bouzovem.	 Pracoval	 jsem	 v	 obvodu	
příkazkém,	 který	 zahrnoval	 kromě	 Příkaz	 s	 Hynkovem	 ještě	
Vojnice,	Těšetice,	Rataje	a	Senici	n.H.,	později	v	rámci	různých	
reorganizací	jsem	měl	v	obvodě	i	Náměšť	n.H.,	Loučany,	Senič-	
ku,	 Odrlice,	 Cakov,	 Vilémov,	 Olbramice,	 Bílsko,	 Loučku,	
Cholinu	 a	 Dubčany.	 Dodnes	 když	 těmito	 vískami	 projíždím,	
vím,	kde	kdo	bydlí.	V	té	době	totiž	skoro	v	každém	domě	měli	
domácí	 zvířectvo	 a	 navíc	 po	 zavedení	 povinných	 prohlídek	
domácích	 porážek,	 které	 jsem	 musel	 obcházet,	 jsem	 poznal	
skoro	všechny	tamní	obyvatele.
	 Rozpis	pohotovostních	služeb	prováděla	sekretářka	ředitele,	
přísná	 paní	 Jarka.	 Dbala	 na	 to,	 aby	 do	 služeb	 na	 Štědrý	 den	
nebyli	zařazování	pracovníci	s	malými	dětmi.	K	těm	jsem	patřil	
tehdy	 i	 já.	Vyšla	na	mne	však	 služba	na	první	 svátek	vánoční	
25.	prosince.	Ale	ten	den	jsme	jezdívali	na	oběd	k	manželčiným	
rodičům	a	mé	mamince,	(můj	otec	před	pár	lety	zemřel).	Děcka	
se	těšila,	co	jim	u	dědečka	a	babiček	naložil	Ježíšek.	Já	se	těšil	
vždy	na	maminčino	vánoční	 cukroví.	Bývalo	ho	nejmíň	deset	
druhů.	Vanilkové	rohlíčky,	medvědí	tlapky	a	linecké	peču	podle	
jejího	receptu	každé	Vánoce	dodnes.	Pouštím	si	u	 toho	pečení	
koledy	 a	 brečím.	 Stejné	 kazety	 jsem	 totiž	 pouštěl,	 když	 jsem	
kdysi	pekl	vánoční	cukroví	 s	mými	ženami	Alenou	a	Eliškou.	
Proto	jsem	zašel	za	starším	kolegou,	který	byl	vypsán	na	Štědrý	
den,	jestli	by	mi	službu	nevyměnil.	Souhlasil.	Na	první	svátek	
vánoční	 bývalo	málo	případů,	 ale	 na	Štědrý	den,	 který	byl	 až	
do	dvanácti	hodin	pracovním	dnem,	bývalo	případů	více.	Tehdy	
nebyly	 mobily	 a	 ani	 telefonní	 síť	 nebyla	 propojená.	Volalo	 se	
přes	 telefonní	 ústředny.	 Teprve	 později,	 kdy	 bylo	 propojení	
dokončeno,	 mohla	 organizace	 zavést	 centrální	 dispečink,	 kam		
se	 lidé	 dovolali	 ze	 všech	 míst	 okresu.	 Do	 té	 doby	 v	 každém	
středisku	 sloužil	 zvěrolékař	 s	 veterinárním	 technikem,	 který	
hlídal	telefon.	Já	měl	tehdy	službu	s	technikem	v	předdůchodo-	
vém	věku.	Když	jsem	pojezdil	pár	ráno	přehlédnutých	případů	
-	akutní	záněty	mléčné	žlázy	u	krav,	poporodní	sepse	u	prasnic		
a	průjmy	u	malých	selat	a	telat,	přijel	jsem	v	16	hod	na	středisko.	
Službu	 konající	 technik,	 kterému	 jsme	 říkali	 stréček,	 povídá:	
„Senku	běž	dom,	dež	neco	bode,	tak	tě	zavolám“.	Byl	jsem	tomu	
rád,	i	když	jsem	tušil,	že	ta	velkorysost	má	své	pozadí.	Říkalo	se,	
že	stréček	má	v	místě	bočáka,	jakousi	vdovu.	Přál	jsem	mu	to.	

Jeho	žena,	jakýsi	vzteklý	generál,	mi	byla	nesympatická.	
	 Doma	už	žena	měla	připravenou	slavnostní	večeři	s	kaprem,	
kterého	jsem	ráno	před	nástupem	do	služby	zabil	a	naporcoval.	
Stihla	 i	 v	 obýváku	 nastrojit	 borovičku	 a	 pod	 ní	 zabalit	 dárky.	
Děcka	 byla	 tento	 den	 mimořádně	 hodná	 a	 poslušná.	 Nikdo		
z	 nich	 se	 neodvážil	 vstoupit	 do	 obýváku,	 protože	 by	 mohl	
vyplašit	Ježíška.	Po	večeři	jsme	s	ženou	odchod	ke	stromečku	
záměrně	prodlužovali.	Žena	se	vyptávala,	koho	jsem	ve	službě	
ze	 známých	 potkal,	 jako	 profesorka	 litovelského	 gymnázia	
znala	totiž	přes	své	žáky	hodně	lidí.	Bavili	jsme	se	i	o	tom,	co	
nového	je	ve	škole	a	já	ji	potěšil	tím,	že	jsem	dostal	poukaz	na	
nové	 auto	Škodu	 MB	1000.	 Dosud	 jsme	vlastnili	 přestavěnou	
sanitku	Tudora.	Když	jsem	nakonec	nepozorovaně	vstoupil	do	
obýváku,	 zazvonil	 na	 zvonek	 a	 do	 kuchyně	 zavolal:	 „Ježíšek	
už	 tu	 byl“,	 děcka	 s	 úžasem	 zírala	 na	 rozsvícený	 stromeček		
a	hlavně	na	spoustu	zabalených	dárků.	Tehdy	to	bylo	převážně	
oblečení,	 ale	 třeba	 i	 knížka	 nebo	 brusle	 či	 hokejka.	Ale	 před	
rozbalováním	dárků,	které	rozdával	vždy	nejmladší,	jsme	zpívali	
koledy.	 Koledy	 méně	 známé	 hrála	 na	 klavíru	 dcerka,	 někdy	
jsem	ji	doprovázel	na	housle.	Ale	jen	tehdy,	když	jsem	je	stačil	
před	tím	naladit.	Bylo	půl	jedenácté,	dívali	jsme	se	společně	na	
televizi,	když	zazvonil	telefon.	Volal	stréček:	„Senku,	musiš	jet	
do	Uničova,	nemohou	tam	otelit	krávu.	A	řekl	jsem	jim,	že	tam	
musí	čekat	aspoň	osm	chlapů“.
Za	půl	hodiny	jsem	byl	v	Uničově.	Živočišné	středisko	tamního	
družstva	 bylo	 na	 okraji	 města	 u	 silnice	 do	 Litovle.	 Dnes	 už	
je	 tam	 jakási	 průmyslová	 zástavba.	 Byly	 tam	 dva	 kravíny.	
Před	 jedním	 netrpělivě	 přešlapoval	 štíhlý	 padesátník	 v	 černé	
rádiovce	 a	 modrém	 plášti.	 Teprve	 později	 jsem	 pochopil,	 že	
je	 to	 sám	 předseda	 tamního	 družstva.	 Omlouval	 se,	 že	 se	 mu	
nepodařilo	sehnat	osm	chlapů,	ale	jen	čtyři	ženské.	A	pak	tam	
byl	 ještě	 stařík-	 noční	 hlídač,	 který	 podezřelý	 porod	 nahlásil.	
Vysvlékl	 jsem	 se	 do	 půl	 těla	 a	 na	 holé	 tělo	 přiložil	 studenou	
zástěru.	Není	to	nic	příjemného.	Ale	jestli	nechcete	mít	plodové	
vody	v	kalhotech,	nic	jiného	vám	nezbývá.V	porodních	cestách	
jsem	našel	tři	přední	nožky	ale	žádnou	hlavičku.	Bylo	jasné,	že	
jde	 o	 dvojčata.	 Chvíli	 mi	 trvalo,	 než	 jsem	 zjistil,	 která	 nožka	
kterému	 teleti	 náleží,	 narovnal	 hlavičky	 a	 pak	 postupně	 s	 tím	
nočním	 hlídačem	 za	 pomoci	 porodních	 provázků	 vytáhl	 dvě	
živá	telátka.	Ostatní	jen	přihlíželi.	Předseda	ženám	dělal	jakési	
ateistické	 školení.	Asi	 mu	 bylo	 trapně,	 že	 hospodyňky	 vytrhl	
od	 štědrovečerního	posezení,	 kdy	 se	 zpravidla	v	každé	 rodině	
po	rozdání	dárků	všude	dívali	na	televizi	s	každoročně	dávanou	
Popelkou.	Vyprávěl,	jak	v	době,	kdy	létáme	do	vesmíru,	nemůže	
přece	nikdo	věřit	na	jakési	nadpřirozeno.	Nikdo	mu	neodporoval.	
Mezitím	se	dvě	ženy	postaraly	o	živá	telátka	-	vytřely	je	slámou	
do	sucha,	zdesinfikovaly	pupky	a	daly	napít	mleziva.	Zbylé	dvě	
mi	umývaly	ramena	a	záda	potřísněné	krví	a	plodovým	vodami.	
Když	jsme	vyšli	před	kravín,	byla	půlnoc.	Z	uničovského	kostela	
se	 ozvaly	 zvony	 zvoucí	 na	 půlnoční	 mši.	A	 v	 tom	 vyzvánění	
zvonů	začala	jedna	z	žen	zpívat	Narodil	se	Kristus	pán.	Všichni	
jsme	se	přidali.	I	ten	ateista.	Pak	druhá	začala	Nesem	vám	noviny	
a	nakonec	já	Tichou	noc.	Po	očku	jsem	se	díval	a	měl	upřímnou	
radost,	že	s	námi	zpívá	i	ten	zavilý	ateista.	Měl	jsem	z	toho	dobrý	
pocit.	A	i	teď	si	říkám.	Jestli	budou	koledy	zpívat	i	ateisti,	není	to	
s	tou	naší	křesťanskou	civilizací	tak	špatné.		
P.S.	Přeji	vám	všem	příjemné	prožití	vánočních	svátků,	hodně	
zdraví,	 pevné	 nervy	 v	 této	 rozbouřené	 době	 a	 také	 ukončení	
tohoto	nesmyslného	válečného	konfliktu.	A	omlouvám	se,	jestli	
jsem	 někoho	 z	 vás	 svými	 příspěvky	 nazlobil.	 Často	 si	 říkám,	
jestli	 to	 vůbec	 někdo	 čte.	 No,	 čtvrtku	 mi	 v	 hotelu	 jako	 výraz	
souhlasu	 s	 napsaným	 už	 dlouho	 nikdo	 nezaplatil,	 na	 druhou	
stranu	jsem	nedostal	ani	do	čenichu	jako	výraz	nesouhlasu.	Ale	
jestli	to	není		jen	ostychem	před	mým	stářím.	

Váš Standa Kovář

www.prikazy.cz



Seniorklub Příkazy přeje klidné prožití vánočních svátků
a v roce 2023 pevné zdraví, pohodu a stálý úsměv na tváři.
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Tři králové přijdou do ulic obce 
Příkazy a Hynkova

Pátek 6.1.2023 část obce Příkazy - Zábraň
Sobota 7.1.2023 ostatní části obce Příkazy

Sobota 7.1.2023 Hynkov
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